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Белорусские исследователи раскрыли многие проблемы политической и организационной 

деятельности партийных и советских органов по укреплению Красной Армии, военно-

патриотическому воспитанию трудящихся. Однако государственная политика военного 

обучения молодежи республики остается малоизученной. 

Цель статьи – проанализировать в масштабах республики эффективность работы 

волостных пунктов военного обучения, обобщить накопленный опыт, приемлемый для 

использования в настоящее время, вскрыть причины, препятствовавшие подготовке молодого 

поколения к защите Родины в освещаемый период. 

Материал и методы. При написании публикации исследователем изучены документы ЦБ 

КП(б)Б, ЦК комсомола республики, губернских исполкомов Советов, делопроизводство, доклады, 

отчеты, справки работников всевобуча военных комиссариатов ССРБ. Методология статьи 

основана на принципах анализа, синтеза, индукции, дедукции, обобществления, аналогии, 

объективности и историзма. 

Результаты и их обсуждение. В работе рассматривается историография военно-

патриотического воспитания молодежи республики в изучаемый период. Раскрываются 

организация всеобщего военного обучения населения сел и деревень в январе-феврале 1919 года, 

накопленный в ряде мест успешный опыт. Отмечается, что абсолютное большинство 

обучающихся составляла молодежь. Исследователь анализирует проблемы всевобуча, связанные 

с нехваткой оружия, боеприпасов, денежных средств. Но в целом государственная политика 

военного обучения была глубоко продуманной и решила планируемые задачи. 

Заключение. Складывающаяся в ССРБ система всеобщего военного обучения, несмотря на 

непродолжительный срок функционирования, обеспечила в основном потребности Красной 

Армии в обученном резерве. Большинство из прошедших военное обучение получили хорошие 

основы военных знаний и успешно защищали территорию Беларуси от польских легионеров в 

1919–1920 гг. 
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Belarusian researchers revealed a lot of issues of the political and organizational activities of the 

Party and Soviet bodies on strengthening the Red Army, military and patriotic upbringing of people. 

However the state policy of military training of the Republic youth is still little studied. 

The purpose of the article is to analyze within the Republic the efficiency of volost military training 

stations, to generalize the accumulated experience, which can be used nowadays, to reveal causes that 

impeded training younger generation to defend their Motherland in the described period.  

Material and methods. In writing the article the researcher studied documents of the Central 

Committee of the Communist Party of Belarus, Central Committee of the Communist Youth Union, 

Region administrations, current documentation, reports, notes by education specialists of military 

commissariats. The methodology of the article is based on the principles of analysis, synthesis, induction, 

deduction, generalization, analogy, objectivity and historicism. 

Findings and their discussion.  Historiography of the military and patriotic upbringing of the 

Republic youth in the studied period is considered in the article. Organization of general military training 



of young people at the volost recruiting stations of the Republic in January-February 1919 is analyzed. 

Successful experience gained in a number of places is revealed. It is pointed out that the absolute 

majority of trainees were young people. The issues connected with general compulsory training, the 

absence of weapons, ammunition and the lack of funds are analyzed. At the same time, in general, the 

state policy of military training was well-considered and basically fulfilled its mandated tasks.  

Conclusion. The system of mandatory military training in the Soviet Socialist Republic of Belarus 

satisfied the needs of the Red Army in the trained reserve in spite of its short existence. Most of those who 

were trained received good basics of military knowledge and defended successfully the territory of the 

Republic against Polish Army in 1919–1920. 
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